

جامعة بنها كليــة الآداب قسم التاريخ

نظم الحكم والإدارة في مملكة غرناطة في عهد بني الأحمر (635 - 897هـ/ 1238 - 1492م)

رسالة مقدمة لنيل درجة الدكتوراه في التاريخ الإسلامي

إعداد الطالبة سليمة بوعجيلة محمد عوض

إشراف

أد/ سليمان عبد الغني مالكي أستاذ التاريخ الإسلامي بكلية التربية - جامعة الطائف أ د عفيفي محمود إبر اهيم أستاذ التاريخ الإسلامي بكلية الاداب - جامعة بنها

د/ أيمن إبر اهيم السيد مدرس التاريخ الإسلامي بكلية الآداب - جامعة بنها

1437هـ/ 2015م

أختصت هذه الدراسة بنظم الحكم والادارة في دولة بني الأحمر وهي من أهم الفترات التاريخية في التاريخ الاندلسي فهي تسلط الضوء على النظم الادارية التي ساهمت بشكل مباشر في اطالة عمر هذه المملكة ورقيها وازدهارها الحضاري من خلال مؤسسات الدولة كالوزراءة والكتابة والقضاء والحسبة والشرطة والمؤسسة العسكرية بفرعيها الجيش والبحرية فشهدت المملكة بفضله هذه النظم تقدماً ملحوظاً ونشاطاً بارزاً في شتى المجالات.

وقد قسمت الدراسة الى تمهيد وأربع فصول ، تحدثت في المقدمة عن أسباب اختار الموضوع وعرفت به طرحت عرضاً ملخصاً لأهم المصادر المعاصرة وشبه المعاصرة التي اعتمدت عليها في هذه الدراسة.

اشتمل التمهيد على أصل تسميتها وتقديم جغرافي عن جبالها وأنهارها وعرض موجز لدولتي المرابطين والموحدين ومن ثم كيفية تأسيس الدولة على يد السلطان محمد بن يوسف بن الأحمر وختمت التمهيد بأسباب صمود غرناطة طيلة هذه المدة.

أختص الفصل الأول والذي عنوانه النظام السياسي في نظام الإمارة لدى بني الأحمر وما يخص السلطات الغرناطي من الكنى والألقاب وشاراته وعلاماته وموكبه والبيعة وولاية العهد كما تناول هذا الفصل الحديث عن السياسية الداخلية والخارجية لهذه الدولة والوزارة فقمت بتعريف الوزارة وفئات الوزراء ومكانتهم بالنسبة للملك واتساع سلطتهم وصراعهم مع شيوخ المغاربة وسياسة الملوك في التخلص منهم ومهامهم الداخلية والخارجية وأشهر وزراء بني الأحمر.

وكان عنوان الفصل الثاني النظام الإداري واشتمل على التقسيمات الإدارية للملكة وولاة الأقاليم

كما إني عرفت الكتابة وأهميتها وديوان الإنشا من حيث تعريف، وأنواعه وأهميته والرسائل الديوانية الي يحررها وأهم وظائف ديوان الانشا وأشهر الكتاب الذي شخلوا هذا المنصب.

أما الفصل الثالث فعنوانه النظام القضائي، عرفت فيه القضاء و تحدثت عن صفات وشروط القاضي ومهامه ومنصب قاضي الجماعة ورجال الافتاء والشهود والعدول والدور السياسي لبعض القضاة والدور العلمي والاجتماعي لهم وأخيرا عزلهم عن القضاء، ثم عرجت على الشرطة كونها سلطة تنفيذية للقضاء وتعريفها وذكر لمهام الشرطة ثم كان الحديث عن

الحسبة، وشروط المحتسب وصفاته ودور المحتسب في المجالين الاقتصادي، والديني. وذكرت أهم المحتسبين في المملكة.

وختمت الدراسة بالفصل الرابع وعنوانه النظام الحربي حيث استهالت الحديث فيه عن الجهاد والحث عليه والترغيب فيه والدعم العسكري لغرناطة ثم بدأت بالمؤسسة الأولى وهي الجيش وقيادته وأهم القادة وفئاتهم وتقسيمات الجيش وذكرت الجنود وزيهم العسكري وأسلحتهم الدفاعية والهجومية التي يقاتلون بها، والمؤسسة الثانية وهي البحرية حيث قمت بتعريفها وذكرت أهم الثغور والقواعد البحرية ثم تحدثت عن صناعة السفن ووصف الاسطول وقطعه وأسلحته وقيادته المتثملة في أبرز القادة لديهم.

ثم ذكرت أم النتائج التي توصلت اليها الدراسة ضمن نقاط مختصرة وانتهت الدراسة بالملاحق وقائمة بالمصادر والمراجع والدوريات التي أستفدت منها في دراستي المتواضعة، وما التوفيق الا من عند الله

Abstract

Governance and Administration System of Granada Kingdom during Bani Al Ahmar Era (635 – 897 Hijri, 1238 – 1492)

Student: Selima Bu Ageila Mohammed Awad **Supervisors:**

Professor

Afify Mahmoud Ebraheem

History and Islamic Civilization College of Literature – Benha University **Professor**

Sulaiman Abdul Ghany Malki

Islamic Civilization
College of Education – Taif
University

Abstract

This study was conducted to explore Governance and Administration of Bani Al Ahmar State, which was a very important historical period of Andalusian history. The study focuses on the administration systems, which had a significant impact on extending Kingdom life, its ascent and cultural prosperity. This was achieved through State's institutions such as ministries including accountancy, judiciary, police and military organizations such as the army and navy. All institutions contributed significantly to Kingdom advancements in all aspects.

This study is divided into an introduction and four chapters. The introduction describes the reasons for selecting this topic and it provides a summary of the modern and semi-modern references I used in this study.

The introduction outlines the roots Granada's name and provides a geographical overview of its mountains, rivers and states. It also gives a brief summary of the state of Stationed and Unitarian. It also explains how Mohammad Ibn Yousef Al Ahmar developed Granada. Then the introduction ends by listing reasons of Granada's durability.

The title of chapter one is "Political System"; looking in general at the Islamic Governance Systems thus focusing on Bani Al Ahmar's regime specifically. Furthermore, it discusses nicknames, agnomens, badges, Sultan's signs, Sultan's escort, fidelity and the Crown prince. This chapter also discusses interior and foreign policy as well as defining the Ministry and its types. It then explains ministry designations and categories. It also discovers the relationship between the King and the breadth of minister's authority and their clash with Moroccan's Senators. In addition to that, I explained how King had eliminated ministers and ministers' internal and external duties with a list of the most recognized ministers of Bani Al Ahmar.

In chapter two – titled as "Administration System" – I included the Kingdom's different administration sections and state rulers. I defined the writing method, tasks and types used in the state.

In addition, I discussed the importance of the messages edited by the Department and main roles of the Department and the most famous authors who occupied this position.

In Chapter three – "The Judiciary System" – I defined the Judiciary; discussed Judge's attributes, conditions and tasks, also judge's position within the group, Muftis, witnesses, honestness and the political role of

After that, I discussed the accountancy, its conditions, characteristics Police as an executive authority of the Judiciary; I defined it and listed its main duties. I also discussed the Department of Grievances and its importance for the Kingdom.

This study is finalized with chapter four – "The Military System" – the discussion began about Jihad and encouragement for Jihad, military support to Granada. I started with the Army and its leaders, well-known leaders, their ranks, Army divisions, soldiers and Army uniform. Defensive and Offensive weapons were discussed as well. Secondly, I studied the Navy; I defined it and discussed main bases and shipbuilding industry. I described the Navy and its ships, weapons and well-known leaders.

I pointed out the main results obtained by this study and concluded the study with appendices, references, citations and papers were used to conduct and finalized this study.

The success comes only from Allah...